

香港建築師學會 70 週年建築攝影比賽

比賽簡介

主題

比賽邀請參賽者探索 **人、建築與城市** 之間的關係，記錄人們如何體驗、使用及身處於香港的建築與城市環境。

參賽組別

- 香港建築師學會會員組（會員、資深會員、附屬會員、畢業會員及學生會員）
- 公開組

每位參賽者只可參加一個組別。符合會員組資格的參賽者亦可參加公開組。

參賽類別

1. 香港建築師學會銀獎 / 全年建築大獎（香港境內）
2. 香港建築及城市環境

每幅作品只可參加一個組別及一個類別，並只可提交一次。曾參加其他比賽的作品亦可參賽。

投件要求

- 透過官方網上表格提交。
- 每位參賽者只可提交一份完整表格，最多三幅作品。
- 首份有效的完整投件視為最終版本。除非因有記錄的技術問題而獲 HKIA 批准更正，否則不接受重新投件、重複申請、更換或追加作品。
- 每幅作品須提供英文及繁體中文標題與說明，並填寫對象 / 項目名稱、地點及拍攝日期。
- 檔案格式：JPG / JPEG、sRGB 色彩空間，每幅不超過 10 MB。
- 最低尺寸：長邊不少於 4,000 像素，短邊不少於 2,800 像素。
- 建議尺寸：不少於 4,961 x 3,508 像素，以便進行專業 A3 列印。
- 圖像上不得出現姓名、縮寫、簽名、標誌或水印。
- 入選者須在 HKIA 要求時提供最高解析度的原始檔案。

圖像真實性

作品必須由參賽者親自以相機或流動裝置拍攝。可進行曝光、色彩、對比、裁剪及銳化等基本調整。不得使用 AI 生成影像、生成式填充、合成、替換天空、虛擬元素，或對內容作出重大增減。學會可要求提供原始檔案、元數據、相關連拍影像及修圖資料以供核實。



The Hong Kong
Institute of Architects
70th Anniversary

評審標準

- 與參賽類別及比賽主題的相關性
- 人與建築關係的表現力
- 建築、紀實、文化或城市價值
- 視覺質素、構圖及技術表現
- 原創性、敏感度及攝影手法的清晰度

評審將以匿名方式進行。

評審團

1. 劉文君建築師 *CStJ, JP*
香港建築師學會會長及立法會議員
2. 董正綱建築師
香港建築師學會理事會成員及攝影師
3. 黃德明建築師
Meta4 Design Forum 有限公司董事
4. 劉小康先生 *BBS*
設計師、藝術家及策展人
5. 鄧鉅榮先生
視像創作者、攝影師及導演

獎項

- 每個參賽組別的每個類別選出三幅作品，合共十二幅類別入選作品
- 每位類別入選者可獲書券
- 公開組至尊大獎： 無反相機
- 會員組至尊大獎： 無反相機

相機型號及獎項安排待最後確認。獲獎者須在獎項發放前核實身分。



The Hong Kong
Institute of Architects
70th Anniversary

重要日期

階段	日期及時間
開始投件	2026 年 8 月 14 日
截止投件	2026 年 10 月 15 日 下午 11:59 (香港時間)
匿名評審	2026 年 10 月 16 日至 30 日
結果公布及展覽開幕	2026 年 11 月中

逾期投件概不接受。

16 歲以下參賽者

16 歲以下參賽者必須完成網上表格內的父母 / 監護人部分。父母或合法監護人須填寫所需聯絡資料，並完成表格內的同意聲明；無須另行上載同意書。學會可聯絡父母或監護人以核實同意。

版權及使用

攝影師保留作品版權。參賽者提交作品後，即授予學會非獨家、免版稅的使用許可，以便學會把入選作品用於展覽、網上圖庫、檔案、宣傳、媒體、網站、社交媒體、報告、出版物及與學會和 70 週年慶祝計劃相關的活動。

重要須知

- 本簡章備有中英文版本。如有任何歧義或不一致，概以英文版本為準。
- 參賽者須按政府簽發的身分證明文件填寫全名，以便發放獎項前核實身分。除非另行要求，請勿提交身分證明文件號碼或副本。
- 學會可取消資料不完整、不符合資格、重複或違反要求的作品。
- 如作品屬違法、懷疑涉及違法，或可能違反任何適用法律或規例，學會可拒絕接納或撤除該作品。
- 入選作品可於實體展覽及網上圖庫展出。
- 學會就參賽資格、合規、評審及獎項作出的決定為最終決定。

版本：2026 年 8 月 14 日



The Hong Kong
Institute of Architects
70th Anniversary

The HKIA 70th Anniversary Architectural Photography Competition

Competition Brief

Theme

The competition invites participants to explore the relationship between **people, architecture and the city**, documenting how buildings and urban environments in Hong Kong are experienced, occupied and used.

Entry Groups

- **HKIA Member Group**
(Members, Fellows, Associates, Graduate Members & Student Members)
- **Open Group**

Each applicant may enter one group only. An applicant eligible for the HKIA Member Group may also enter the Open Group.

Categories

1. **HKIA Silver Medal / Medal of the Year within Hong Kong**
2. **Architecture & Urban Environment in Hong Kong**

Each photograph may be entered once only, under one group and one category. Photographs previously entered in other competitions are eligible.

Submission Requirements

- Submit through the official online form.
- One completed form and a maximum of three photographs per applicant.
- The first valid completed submission is final. Resubmissions, duplicate applications, replacements and later additions will not be accepted, except for a documented technical correction approved by HKIA.
- Provide an English and Traditional Chinese title and description for each photograph, together with the subject/project name, location and capture date.
- File format: JPG/JPEG in sRGB, maximum 10 MB per image.
- Minimum dimensions: 4,000 pixels on the longest side and 2,800 pixels on the shortest side.
- Preferred dimensions: at least 4,961 x 3,508 pixels for professional A3 printing.
- Do not include a name, initials, signature, logo or watermark on the image.
- Selected photographers must provide their highest-resolution original files when requested.



The Hong Kong
Institute of Architects
70th Anniversary

Image Integrity

Entries must be original camera or mobile-device captures made by the applicant. Basic adjustments to exposure, colour, contrast, cropping and sharpening are permitted. AI-generated imagery, generative fill, compositing, sky replacement, synthetic elements and material addition or removal of content are prohibited. HKIA may request original files, metadata, related captures and editing information for verification.

Judging Criteria

- Relevance to the selected category and competition theme
- Strength of the relationship between people and architecture
- Architectural, documentary, cultural or urban value
- Visual quality, composition and technical execution
- Originality, sensitivity and clarity of photographic approach

Judging will be conducted anonymously.

Jury Panel

1. **Ar. Hon. Julia Lau CStJ, JP**
HKIA President & LegCo Member
2. **Ar. Jeff Tung**
HKIA Council Member & Photographer
3. **Ar. Humphrey Wong**
Director of Meta4 Design Forum Ltd.
4. **Mr. Freeman Lau BBS**
Designer, Artist & Curator
5. **Mr. Ringo Tang**
Visual Creator, Photographer & Director



The Hong Kong
Institute of Architects
70th Anniversary

Prizes

- Three Category Selections from each category in each entry group, producing twelve Category Selections in total
- Each Category Selection receives a book voucher
- **Open Group Best of the Best:** mirrorless camera
- **HKIA Member Group Best of the Best:** mirrorless camera

The precise camera models and prize arrangements are subject to confirmation. Prize recipients must verify their identity before a prize is released.

Important Dates

Stage	Date and time
Submission opens	14 August 2026
Submission closes	15 October 2026, 11:59pm (Hong Kong time)
Anonymous judging	16-30 October 2026
Results and exhibition opening	Mid-November 2026

Late submissions will not be accepted.

Applicants Under 16

Applicants under 16 must complete the parental/guardian section of the online form. The parent or legal guardian must provide the required contact details and complete the online consent declaration. No separate consent form upload is required. HKIA may contact the parent or guardian to verify consent.

Copyright and Use

Photographers retain copyright. By entering, applicants grant HKIA a non-exclusive, royalty-free licence to use selected photographs for the exhibition, digital gallery, archive, publicity, press, website, social media, reporting, publications and activities related to HKIA and its 70th anniversary programme.



The Hong Kong
Institute of Architects
70th Anniversary

Important Notes

- This brief is issued in English and Chinese. In case of discrepancy or inconsistency, the English version shall prevail.
- Applicants must provide their full name exactly as shown on a government-issued identity document for prize verification. Do not submit an identity document number or copy unless separately requested.
- HKIA may exclude incomplete, ineligible, duplicate or non-compliant entries.
- HKIA may exclude or remove any entry that is unlawful, suspected to be unlawful, or may breach any applicable law or regulation.
- Shortlisted works may be included in the physical exhibition and digital gallery.
- HKIA's decision on eligibility, compliance, judging and awards is final.

Version : 14 August 2026



The Hong Kong
Institute of Architects
70th Anniversary

附錄 Appendix

香港建築師學會銀獎 / 全年建築大獎 (香港境內) 清單

List of HKIA Silver Medal / Medal of the Year within Hong Kong

香港建築師學會銀獎 / 全年建築大獎 (香港境內) 項目名單僅供參考。項目列入名單並不表示其業主、使用者、管理方或其他相關人士已同意拍攝或准許參賽者進入有關物業。參賽者須自行評估拍攝是否合法及合適，並取得所需許可；拍攝期間不得擅闖私人地方、侵犯私隱、妨礙他人，或對住戶、使用者、參賽者本人或公眾構成安全風險。

The list of HKIA Silver Medal / Medal of the Year projects is provided for reference only. Inclusion of a project does not imply that its owner, occupier, management or any other relevant party has consented to photography or granted access to the property. Entrants are responsible for assessing whether photography is lawful and appropriate, obtaining any permission required, and ensuring that their activities do not trespass, invade privacy, obstruct others, or create safety risks for occupants, themselves or the public.

年份 Year	Award Name	獎項名稱	Project Name	項目名稱	備註 Notes
1965	Silver Medal	銀牌獎	Choi Hung Estate	彩虹邨	
1969	Silver Medal	銀牌獎	AIA Building	美國友邦保險大廈	*1
1973	Silver Medal	銀牌獎	Kowloon Hospital West Wing	九龍醫院西樓	*2
1974	Silver Medal	銀牌獎	Sheraton Hotel	喜來登酒店	
1975	Silver Medal	銀牌獎	May Tower	梅苑	
1976	Silver Medal	銀牌獎	Sheng Kung Hui Bishop Mok Sau Tseng Secondary School	聖公會莫壽增會督中學	
1977	Silver Medal	銀牌獎	Aircraft Catering Building	香港空運貨站公司	*3

年份 Year	Award Name	獎項名稱	Project Name	項目名稱	備註 Notes
1978	Silver Medal	銀牌獎	Hong Kong Arts Centre	香港藝術中心	
1979	Silver Medal	銀牌獎	42 Sassoon Road	沙宣道 42 號	
1981	Silver Medal	銀牌獎	Sui Wo Court	穗禾苑	
1982	Silver Medal	銀牌獎	Landmark	置地廣場	
1983	Silver Medal	銀牌獎	Aberdeen Market Complex	香港仔市政局街市大廈	
1983	Silver Medal	銀牌獎	The Discovery Bay	愉景灣	
1984	Silver Medal	銀牌獎	Canossian Convent Primary and Secondary School	嘉諾撒書院(小學及中學部)	
1985	Silver Medal	銀牌獎	Exchange Square	交易廣場	
1985	Silver Medal	銀牌獎	Siu Hong Court Home Ownership Scheme	兆康苑	
1986	Silver Medal	銀牌獎	6A Bowen Road	寶雲道住宅	
1986	Silver Medal	銀牌獎	Hong Kong Jockey Club Members' Clubhouse, Shatin	香港賽馬會沙田會所	
1987	Silver Medal	銀牌獎	Mei Lam Indoor Recreation Centre	美林室內體育館	
1989	Silver Medal	銀牌獎	The Repulse Bay	影灣園	
1990	Silver Medal	銀牌獎	The Hong Kong Housing Authority Headquarters	香港房屋委員會總部	

年份 Year	Award Name	獎項名稱	Project Name	項目名稱	備註 Notes
1993	Silver Medal	銀牌獎	Entertainment Building	娛樂行	
1994	Silver Medal	銀牌獎	Citibank Plaza	萬國寶通銀行	
1995	Silver Medal	銀牌獎	Peninsula Hotel Extension	半島酒店擴建工程	
1998	Silver Medal	銀牌獎	Graduate House	香港大學研究生堂	
1998	Silver Medal	銀牌獎	Verbena Heights	茵怡花園	
1998	Silver Medal	銀牌獎	Hong Kong International Airport Passenger Terminal	香港國際機場客運大樓	
1999	Silver Medal	銀牌獎	Tung Chung Crescent	東堤灣畔	
2000	Silver Medal	銀牌獎	The Hong Kong Museum of Coastal Defence	香港海防博物館	
2000	Silver Medal	銀牌獎	Dragonair / CNAC headquarters	港龍航空及中國民航(集團)大樓	
2001	HKIA Medal of the Year	香港建築師學會 全年建築大獎	Australian International School, Hong Kong	香港澳洲國際學校	
2002	HKIA Medal of the Year	香港建築師學會 全年建築大獎	The Hong Kong Institute of Education Jockey Club Primary School	香港教育學院賽馬會小學	
2003	HKIA Medal of the Year	香港建築師學會 全年建築大獎	1 Peking Road	北京道一號	

年份 Year	Award Name	獎項名稱	Project Name	項目名稱	備註 Notes
2004	HKIA Medal of the Year	香港建築師學會 全年建築大獎	Diocesan Boys' School Primary Section	拔萃男書院小學部	
2005	HKIA Medal of the Year	香港建築師學會 全年建築大獎	Hong Kong Wetland Park Phase II	香港濕地公園第二期	
2006	HKIA Medal of the Year	香港建築師學會 全年建築大獎	Stanley Municipal Services Building	赤柱市政大廈	
2007	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	No. 10, 12, 16 & 18 Pollock's Path	普樂道 10, 12, 16 及 18 號	
2007	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	Dormitory & Sports Facilities at Diocesan Boys' School	拔萃男書院-體育館，游泳池及宿舍大樓	
2008	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	Jockey Club Creative Arts Centre	賽馬會創意藝術中心	
2011	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	Teaching Hotel Complex, The Hong Kong Polytechnic University	香港理工大學教學酒店綜合大樓	
2011	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	Ping Shan Tin Shui Wai Leisure and Cultural Building	屏山天水圍文化康樂大樓	
2012	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	Columbarium & Garden of Remembrance at Kiu Tau Road, Wo Hop Shek	和合石橋頭路靈灰安置所和紀念花園	

年份 Year	Award Name	獎項名稱	Project Name	項目名稱	備註 Notes
2013	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	“Art Community”: Revitalisation Project at Mallory Street/ Burrows Street, Wan Chai	灣仔茂蘿街/ 巴路士街 「藝術社區」活化項目	
2015	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	The Renovation Works of the Court of Final Appeal	終審法院復修工程	
2016/17	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	Chu Hai College of Higher Education	珠海學院	
2017/18	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	Viva Blue House	We 嘩藍屋	
2018/19	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	The Hong Kong Jockey Club University of Chicago Academic Complex The University of Chicago Francis and Rose Yuen Campus in Hong Kong	香港賽馬會芝加哥大學教育綜合大樓 芝加哥大學袁天凡、 慧敏校園	
2018/19	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	The Mills	南豐紗廠	
2021	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會 全年境內建築大獎	M+ Museum of Visual Culture	M+視覺文化博物館	
2022/23	HKIA Medal of the Year	香港建築師學會 全年建築大獎	Hong Kong Palace Museum	香港故宮文化博物館	

年份 Year	Award Name	獎項名稱	Project Name	項目名稱	備註 Notes
2024	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會全年建築大獎(境內)	Kai Tak Station Square	啟德車站廣場	
2024	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會全年建築大獎(境內)	The Henderson	-	
2025	HKIA Medal of the Year of Hong Kong	香港建築師學會境內全年建築大獎	Art Museum of The Chinese University of Hong Kong - Lo Kwee Seong Pavilion	香港中文大學文物館 - 羅桂祥閣	

Notes:

*1 Demolished 已拆卸

*2 Photography, filming, and audio recording are strictly prohibited within the hospital area in accordance with Hospital Authority Bylaws (Cap. 113A). 根據《醫院管理局附例》(第 113A 章), 醫院範圍內嚴禁拍照、攝影及錄音。

*3 Condition Uncertain 現狀不詳